
Jeden rušný rok je za nami. Rušný hlavne oslavami a voľbami, 
Sonnenfeldovou doktrínou, ustavením t.zv. “Watch-dog 
Committee”, občianskou vojnou v Libanone, zahraním Angoly, 
komunistickým náporom na Rhodeziu a Južnú Afriku, smrťou 
Mao Tze Thunga a pod.

Veľmi pozoruhodným, ba povedal by som priam potešujúcim 
zjavom minulého roku bola snaha mnohých národov zbaviť sa 
komunistického nebezpečia (Chile, Argentína, Brazília, Thai
land) alebo sovietskeho vplyvu (niektoré arabské štáty, ako 
Sýria, Egypt, Libanon) ako aj odklon od socialistického zriadenia 
(Švédsko, Anglicko). Vyvolalo to prirodzene hodne povyku v 
komunistických štátoch, ale aj kritiky v štátoch nekomunistic
kých. Títo udalostí v Chile, Argentíne, alebo Thailande zabudli 
na milióny nevinných, popravených a umučených ľudí 
komunistami, ich partizánmi a teroristami. Je skoro nepred
staviteľné za stavu všestrannej podpory Sovietmi, zbaviť sa 
teroru a teroristov inak než násilím. Dúfajme že tento odklon z 
ľava do prava, t.j. k pravej demokracii, ktorý je patrný skoro po 
celom svete potrvá a privodí dlho očakávané zlepšenie pre celý 
svet.

Toto je jeden z predpokladov do budúcna. Pokiaľ ide o 
pomery u nás pravdepodobne nedojde k podstatnejším zmenám 
ani za novej vlády. Niektoré sociálne opatrenia ako napr. 
liečebná pečlivost’, si pravdepodobne vyžiadajú určité úpravy.

Daleko s väčšími obavami sa jednoduchý občan - ako my - 
díva na horúčkovité zbrojenie Sovietov, budovanie ich námorných 
a leteckých základien a zdokonalovanie výzbroja (často za našej 
pomoci), zatiaľ čo na našej strane niet patrnějších príznakov, že 
by sme sa vážne pripravovali na prípadný konflikt so Sovietmi. 
Za jednu, z takýchto vážnych príprav považujem napr. znovu 
zavedenie všeobecnej brannej povinnosti. Čo nám budú platné i 
tie najdokonalejšie konvenčné zbrane, bez dokonalej a morálne 
pripravenej obsluhy. Skúšobným kameňon vojenskej našej 
pripravenosti by sa mohla stať Jugoslávia. Obsadenie tejto, v 
obrane Európy nesmierne dôležitej krajiny Sovietmi by mohlo 
znamenať tragické zoslabenie obrany celej Európy a Stredného 
východu.

Nám a s nami všetkým porobeným národom, hlavne středo a 
východo európským sa dostalo pri voľbách a volebných prejavoch 
niekoľko nemilých poznámok. Isteže sme nemohli očakávať, 
žeby sa dve hlavné naše politické strany vo svojich programoch 
postavili otvorenejšie za práva porobených. Očakávali sme však 
aspoň nejakých pár slov a viet, ktoré by u národov za oponou boli 
povzbudením a nádejou, aspoň z jednej tretiny akých sa dostalo 
napr. štátu Izrael. Nedocielili sme nič takého i keď sme 
príslušným komisiám pol. strán, ktoré pracovali na týchto 
programoch predložili písomne ale aj ústne (osobne) naše názory 
a požiadavky ... V tomto smere nemôžeme očakávať ani v 

budúcnosti žiadne zlepšenie pokiaľ za našimi požiadavkami 
nebude sila jednoty a značného počtu voličov, a to jednoty nás, 
ako aj hlbšej spolupráce s ostatnými porobenými národmi. 
Nestačí kritizovať, alebo pohodlne sa dívať. V tomto zúfalom 
boji o ľudskosť a civilizáciu musí každý priložiť ruku k dielu.

Vám všetkým, bratia a sestry, príslušníci ČSNRA želám 
šťastný a zdraví a požehnaný Nový rok.

“ALEXANDR SOLŽENICYN - HLAS SVOBODY” 
(Film promítaný odb. “28. října” dne 5. listopadu) 
Úvod prof. Schwarzenberga k filmu

Netřeba v tomto prostředí mnoha slov, protože všichni jistě 
víte, kdo je Alexandr Solženicyn - vedoucí ruský dissident, žijící 
dnes na Západě. Určitě víte, že mu byla udělena Nobelova cena a 
že mu nebylo dovoleno opustit Sovětský svaz, aby tuto cenu 
osobně přijal. Nejspíše znáte mnoho z jeho literární tvorby a 
určitě jste četli jeho Souostroví Gulag, které se mezi námi 
rozšířilo v českém překladu. Víte také, že píše o utrpení ve 
věznicích, v pracovních táborech, v blázincích většinou z vlastní, 
osobní zkušenosti a že píše uměleckým projevem, který se 
důstojně řadí k literární tradici Tolstého, Dostojevského a jiných 
velikánů ruského písemnictví.

Proč zajímá zvláště nás?
V roce 1938 nás zradil Západ, přese všechny smlouvy a 

povinnosti, plynoucí z členství ve Společnosti národů.
V létech 1945, 1948 a 1968 nás přese všechny smlouvy a přes 

povinnosti, plynoucí z členství ve Spojených národech zradil 
Východ - a také Západ tím, že tomu nezabránil.

Tyto zrady na nás se snad týkaly především jen a jen nás 
samých. Byly však součástí soumraku Západu, způsobeného 
úpadem mravním. Náš osud sdílelo a sdílí přemnoho milionů lidí 
jiných. Kdo se proti tomu ozval a zdůraznil, že se tu jedná 
především o otázku mravní? Kdo varoval, kdo varuje a kdo radil 
a kdo radí, dokud je ještě čas?

Před osmatřiceti léty byla podepsána Mnichovská dohoda. 
Západ se snažil - na úkor prý malého, neznámého národa - 
nemravným a protizákonným ústupkem usmířit poznané zlo. A 
Západ zajásal, že prý byl zachráněn mír.

Tenkráte v Dolní sněmovně povstal Winston Churchill a 
prohlásil: ‘‘Je po všem. Opuštěné, zlomené Československo 
ustupuje v zármutku mlčky do tmy . . . Ale nemyslete si, že toto 
je konec. Toto je pouze začátek . . . první doušek hořkého 
kalicha, který nám bude podáván rok po roce, pokud bychom 
velikým vzepjetím mravního ozdravění a vojenské zdatnosti 
nepovstali opět k obhajobě svobody, jako za starých časů.”

Churchillův hlas byl hlasem proroka, Údajně zachráněný mír 
netrval ani rok - a došlo k válce, k válce ze všech nám známým 
válek nejkrutější.

Tehdy však Anglie poznala omyl své politiky smiřovaček a 
postavila v čelo své vlády toho, jehož hlas byl hlasem prorockým.
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pracovnicí v Chicagu, vyslanou s teamem sociálních pracovnic 
YWCA, aby pomáhaly potřebným, obzvláště ve východním 
Slovensku a na Podkarpatské Rusi. Bylo jim překonávat mnoho 
překážek, mj. neznalost různých dialektů, ale dokázaly to díky 
své oddanosti a nadšení, které v nich vzbuzovala Dr. 
Masaryková. Nesnáze při poskytování pomoci nejpotřebnějším 
byly zdolány. Tato spolupráce stala se základním poutem 
celoživotního intimního přátelství mezi Dr. Masarykovou a 
Betkou Papánkovou.

Předkové Masarykova rodu byli zjištěni až do Bílé hory, do 
roku 1620, kdy se narodil Jan Masarik. Rodokmen Garrigue 
sahá až k William Bradfordovi, členu náboženské sekty 
Puritánů, kteří přistáli na Mayflower r. 1620 na Plymouth Rock. 
Pí. Linda Vlasáková, členka správní rady Masaryk Publications 
Trust a ředitelka projektů Maryland Arts Commission, popsala 
obě tyto linie.

Rodokmeny Garrigue a Masaryk byly důkladně prostudovány 
jak v Československu, tak ve Spojených státech, kde se nalézá 
několik historických publikací, mj. vzácné zápisky guvernéra 
Bradforda “Plimouth Plantation”. Ilustrace těchto dvou 
rodokmenů zhotovila pí. Monica Rokusová, výtvarná umělkyně v 
grafice. Podrobnosti o předcích obou rodin budou podány v 
životopise Dr. Masarykové autorkou pí. Crawford Mitchellovou, 
předsedkyní emeritus Nationalities Rooms na universitě v 
Pittsburghu, zakládající členkou Masaryk Publications Trust a 
dlouholetou' přítelkyní rodiny Crane a Masaryků. Následkem 
úrazu několik dní před pirtním shromážděním nemohla se 
osobně zúčastnit ve Washingtonu.

Rodinné vzpomínky na pratetu velmi mile a přirozeně podala 
pí. Charlotta Kotíková. Její sdělení, že pojmenovala své malé 
synky Tomáš a Jan působilo dojemně na přítomné a bylo 
krásným zakončením důstojné vzpomínky na velkou osobnost 
Československé republiky.

Program byl zahájen americkou a československou hymnou pí. 
Lídou Brodenovou na pianě. Pietni schůzi předsedala Vlasta 
Vrázová, čestná předsedkyně Československé národní rady 
americké. Uváděla řečnice a dokreslovala proslovy různými 
dodatky a poznatky. Vyprávěla o posledním přístřeší Dr. 
Masarykové v České útulně v Chicagu, v moderním ústavě 
starokrajanů, kde jí byla věnována péče, úcta i láska četných 
československých i amerických přátel. Její popel byl uložen v 
Masarykově mausoleu na Českém národním hřbitově v Chicagu.

Důstojná oslava 200. let USA
V neděli dne 21. listopadu se konala oslava 200. výročí 

Spojených států amerických a to ve velké tělocvičně školy Morton 
West. Oslavu pořádalo komité, které tvořilo osmnáct českých a 
slovenských organisací a klubů.

Jak se ukázalo, byl program velmi pečlivě připraven a jeho 
předvedení vyvolalo nadšení plně obsazeného hlediště. Program 
byl zahájen nástupem účinkujících, kteří doslova zaplnili velkou 
cvičící plochu tělocvičny. Nástup byl uchvacující. V čele průvodu 
byla nesena vlajka americká i československá, byly neseny i vlajky 
legionářů a spolků. Za vlajkami pochodovala naše drobotina v 
národních krojích. Diváci pak viděli kroje legionářů, krásné 
národní kroje mládeže, sokolské uniformy a velmi pestré 
uniformy bratrských jednot. Nechyběly ani dámy, oděné do šatů 
z doby před dvěma sty lety. Obecenstvo důstojně povstalo, když 
byly neseny vlajky. Též vzdalo hold účinkujícím, kteří v žádném 
směru nezklamali.

Oslavu zahájil Frank J. Vodrážka, předseda čsl. komité oslavy 
200. let Spojených států. Tajemník komité James V. Krákora 
přednesl slib (Pledge of Allegiance). V dalším pořadu účinkovala 
hudba mládeže ČSA, pod vedením Richarda J. Pytlíka. Pěvecké 

sbory, které mimo jiných písní zahájily hymnami účinkovaly pod 
obětavým vedením profesora Frant. Kubíny.

Překrásný byl pohled na velké množství dětí v národních 
krojích. Šlo o žactvo z českých svobodomyslných škol a škol 
katolických.

Popsat tak bohatý program by si vyžádalo mnoho času a jistě 
by se ani nepodařilo zhodnotit tu krásu a dokonalost, která si 
bezesporu vyžádala velkého úsilí a obětavosti.

Nelze však přejít vystoupení Americké obce sokolské. Cvičení 
prostných v kombinaci mužů, žen, dorostenců a dorostenek, bylo 
dokonalé. Cviky na “koních” se přibližovaly výkonu akrobatů. 
Kdo to nespatřil, nepochopí, co je to za krásu, vidět 
pestrobarevné kroje točící se ve víru tance po celé ploše cvičiště. 
Překrásné bylo rytmické cvičení žen se stuhami, provedené 
členkami župy slovenské Ľudevít Štúr.

Na závěr pořadu promluvila zástupkyně starosty města 
Chicaga, paní Rose Farina.Ve svém projevu konstatovala, že byla 
překvapena tak krásným a dokonale připraveným programem. 
Byla to důstojná oslava Ameriky. Shodný projev měl i předseda 
etnických skupin v Chicagu, pan Stanley Balzekas. Tajemník 
komité, pan James V. Krákora v závěrečném projevu zdůraznil, 
že jak Češi, tak i Slováci si velmi váží americké demokracie a 
svobody a jsou připraveni se v tomto systému nejen rozvíjet, ale 
za něj i bojovat.

Píseň “God Bless America” zakončila úchvatný program, u 
příležitosti tak významných oslav 200. výročí Spojených států 
amerických.

A nám zbývá jen dodat, že díky skoro nestačí všem těm 
obětavým, kteří se o tak krásné odpoledne zasloužili. Účinkující i 
všichni přítomní tak dokázali svůj respekt k zemi, která dala 
mnohým to opravdu nejkrásnější svobodu! Je to krásný pocit, že 
jsme jednak přispěli svým dílem k jejímu budování a je to stejně 
krásný pocit, že zemi tak krásné a mocné vzdáváme důstojný 
hold k jejímu výročí.

(Denní Hlasatel, 30. listopadu)

Zúčastněné organizace:
Oblastní výbor Československé národní rady americké, 

Československé spolky v Americe ČSA, Americká obec sokolská, 
Slovenská těl. jednota Sokol, První družina čs. legionářů, Čs. 
Orel v exilu, Čs. ženská nár. rada v exilu, Bohemia Lodge č. 202, 
I.O.O.F., Jednota českých dam a pánů, Západní česko-bratrská 
jednota ZČBJ, Svobodná obec, Svaz svobodomyslných, 
Národopisný kroužek Ústředny moravských spolků, Moravská 
kulturní společnost, Klub Domov Národního svazu českých 
katolíků, Sdružení českých svobodomyslných škol, Český pěvecký 
sbor Lyra, taneční skupina Beseda.

V dlouhém článku Cicero-Berwyn Life ze dne 4. prosince je 
přesný popis programu; časopis udává seznam jmen a 
zaznamenává cvičitele a účastníky tanečních skupin a sokolského 
cvičení.

IN MEMORIAM:
K uctění památky svého zesnulého manžela, 

p. Antonína Rohela, věnuje Emilie Rohelová $20.00
DARY NA ČINNOST ČSNRA:
Bohemian National Cemetery Association, IL $100.00
Mr. - Mrs. Jaroslav A. Sperl, WI 35.00
Augustin Hering, IL 19.00
American Czechoslovak Engineers Society, IL 17.00
Mr. - Mrs. Ludwig Pfeifer, OR 10.00
V. F. Adams, Australia 10.00
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Z událostí v Československu
Brambory jsou na lístky. Obyvatelé mají nakázáno šetřit se 

světlem, topivem, atd. Jsou fronty na maso i na čerstvou 
zeleninu. V Anglii a Francii jsou také obyvatelé nabádáni, aby 
šetřili, ale vysvětluje se jim to rozumně. Komunistická vláda v 
Československu by namlouvala občanům, že je u nich vše v 
pořádku, že ceny nestoupají jako v zemích na západě. Stoupání 
cen se kryje všelijak, např. určité zboží zmizí na nějakou dobu z 
trhu, prostě není, až pak najednou se objeví, stejné ne-li horší 
jakosti, ale za vyšší cenu. Tvrdí se kupujícím, že jakost je lepší a 
proto dražší.

Občané mají nakázáno vyrábět lepší zboží, pracovat lépe a 
déle. Dle Rudého práva, má se ušetřit miliarda korun (tj. 
amerických bilion kčs.). Na rok 1977 byla pracovní doba 
upravená, zvýší se o 3 dny počet pracovních dnů. Čs. unie mají 
na starosti hospodářské problémy na pracovišti, nechrání při tom 
však zájmu pracujících, poněvadž jsou ve službách zaměstnava
tele, nikoli zaměstnanců. Mají za povinnost udržovat disciplinu 
pracujících, organizovat socialistické soupeření (aby se více 
pracovalo) a pracovní brigády. Bude 260 pracovních dnů, 
pracovat se bude tři soboty: 16. dubna, 24. září a 12. listopadu.

V kapitalistické zemi USA automobilové závody uzavírají nové 
smlouvy se zaměstnanci ve prospěch zaměstnanců, kteří si 
soustavně vymáhají zvýšené platy, kratší pracovní dobu a mnohé 
jiné výhody. U Forda nedávno si vymohli výhody 6 dnů navíc 
prázdnin, celkem 33 dnů. Během příštích dvou let bude počet 
placených prázdnin zvýšen o 13 dalších dnů.

V minulém čísle Věstníku byl uveřejněn článek “Váleční 
zločinci ve svobodném světě”. Upozorňovalo se na to, že mnozí 
vedoucí čeští a slovenští komunisté mají nacistickou minulost. 
Židovská organizace v Londýně udává mnoho dalších jmen 
kolaborantů s nacisty.

“Naše snahy”, časopis Stálej konferencie slovenských 
demokratických exulantov, uvádí zajímavý program západoně- 
mecké televize, proti kterému Husák teď ostře protestuje. 
Televize ukázala oběžník, podepsaný Dr. Husákem, který jako 
zaměstnanec špeditérské firmy Shenker za války v Bratislavě 
vyzýval zaměstnance firmy, aby přispěli na tzv. zimní akci 
Hlinkový mládeže a německé mládeže. Šíří se domněnka, že se 
Husák, společně s jinými slovenskými komunisty někdy v roce 
1942 zúčastnil zvláštní výpravy na Ukrajinu, organizovanou 
Saňou Machem a že se při této příležitosti velmi kriticky vyjádřil 
o bolševismu. Výprava byla u hrobu polských důstojníků v 
Katyni; prý Husák souhlasil s názorem, že masovou vraždu 
nařídila sovětská vláda. Od toho času je sice dokázáno, že 
skutečně vraždu spáchal Sovětský svaz, ale dnes by Husákovi to 
uškodilo, že přijal tento názor a upadl by v nemilost. Proto na 
volební schůzi v Praze se obořil na Západ a obvinil ho, že hanobí 
socialistické země a Československo v prvé řadě. Pražská vláda 
podala protestní notu v Bonnu proti vysílání západoněmecké 
televize.

V Praze zemřel Luboš Holeček, jeden z představitelů českého 
vysokoškolského hnutí šedesátých let. Denni tisk nepřinesl 
zprávu o jeho smrti, ale jeho kolegové se o tom soukromou cestou 
dověděli a dostavili se do pražského krematoria. Včas také se 
dostavilo několik desítek vyzvědačů ministerstva vnitra. Někteří 
byli nápadní svým oblečením.

Za přátele promluvil spisovatel Ivan Klíma. Luboš Holeček 
zemřel velmi mlád, třicetiletý. Za éry Novotného byl vyloučen ze 
školy, po vojenské službě se dostal později zpět do školy, v době, 
kdy se rodilo pražské jaro. Naděje měla krátkého trvání, pak 
nastalo pronásledování. Jeho blízký přítel Jiří Mueller je 
politckým vězněm.

Po pohřbu více než tucet účastníků bylo předvoláno k výslechu 
na policii v Bartolomějské ulici.

Pokračuje obtěžování a pronásledování nepohodlných. Jiří 
Hájek, bývalý ministr zahraničních věcí, který upadl v nemilost, 
byl přepaden a byla mu ukradena aktovka. Způsob přepadení 
naznačuje, že pachatelé byli ve službách StB.

Jan Kozák, bývalý student filozofické fakulty, byl vyloučen za 
to, že protestoval proti diskriminaci studentů při udílení povolení 
zájezdů do ciziny. Byl odsouzen na dva roky podmínečně a musel 
okamžitě nastoupit vojenskou službu. Tam ho navštívil jeden 
jeho kamarád, u kterého objevili knížku Solženicyna. Na základě 
toho měl být Kozák znovu zatčen. Byl však uznán duševně 
chorým a mohl zůstat doma. Když si našel místo v obchodě s 
ovocem a zeleninou, policie ho přišla časně ráno zatknout v ten 
den, kdy měl nastoupit práci.

“Ve vichřicích hněvu”
Když Libor Brom daroval letošnímu světovému Kongresu 

Komenského několik tisíc výtisků své knihy Ve vichřicích hněvu, 
daroval exilu jedinečnou knihu, vymykající se z běžných kategorií 
exilové tvorby. Je to překvapující, protože kniha je ve skutečnosti 
sbírkou jen málo upravených článků autora, reagujících na běžné 
události světové, národní či exilové v posledních letech. Ale 
soustředěním a systematickým seřazením příležitostných článků 
vystoupily do popředí jejich myšlenkové základy, které jsou 
daleko závažnější a důležitější než příležitostné závěry, z nich 
autorem vyvozované. Tyto myšlenkové základy odlišují knihu od 
ostatní exilové produkce a staví ji vysoko nad její průměr.

Autor nevidí v současných dějinách jen zápas demokracie s 
komunismem. Vidí daleko hlouběji. Zápas demokracie s 
komunsimem, který ze strany demokracie často ani zápasem 
není, je jedním z příznaků propastné civilisační krise, jejíž postup 
na americké společnosti autor jasnovidné zachycuje charakteris
tickou bláhovost amerického soudnictví, které se dáví ve vlastní 
oprátce, upředené z pseudohumanistického předsudku o 
neúčinnosti trestu jako takového” (str. 59.) i americké státní 
správy - “kde zůstal zdravý lidský rozum?” (str. 71.) a americké 
zákonodárné moci, kterou volí stále menší procento občanů. 
Zejména jasně vidí problémy budoucnosti, které jsou obsaženy v 
mravnosti - či lépe nedostatku mravnosti - mladé generace, ve 
které jen 14 proč, považuje plnění převzatých závazků za kladnou 
hodnotu a jejíž zločinnost vzrostla od r. 1960 do r. 1973 o 250 
procent (tamtéž). Nej lepší rozbor příčin tohoto rozkladu podává 
článek “Zamyšlení nad poznáním” (str. 107.-112.) skutečně 
světové úrovně. Břitce shrnuje ubohost moderní západní filosofie 
v komentáři o moderní radikální americké “literatuře”: 
“Jednostranné rozumové úsilí o pochopení objektivních 
vesmírných zákonů zdegenerovalo zde konečně v kreténské 
‘vědecké snažení ověřit v břitké odpovědi postele, jak přesně lze 
předpovědět formu, texturu, rytmus a překvapení jakékoliv 
ženy’.” (Str. 110.)

Rozpoznání chyb západní civilisace však nevede autora k 
osudně chybnému závěru tolika intelektuálů v minulosti i 
přítomnosti: že špatnosti západní civilisace jsou totožné s mravní 
a myšlenkovou převahou komunismu. Národní filosofie a životní 
zkušenost vedou k závěru opačnému: všechny slabosti, chyby i 
špatnosti západní civilisace jsou v komunismu zmnohonásobeny; 
komunismus je jejich kvintesencí. Autor opakuje několikrát: 
západní civilisaci zánik hrozí, ale zánik komunismu je 
neodvratný; Západ je ohrožen, ale komunsimus je odsouzen; 
Západ dělá chyby, ale komunismus je chybný - jeho dny jsou tak 
či onak sečteny.

Toto přesvědčení se obráží zejména v autorově postoji k 
jakékoliv formě marxismu: ze všech pochybených filosofických 
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systémů evropské civilisace je marxismus nejpochybnější, 
podstatně zlý. Proto pronásledování komunistů komunisty nesmí 
vést ani v exilu ke snášenlivosti vůči rozličným variacím 
marxismu - všechny musí být zásadně a soustavně odmítány; 
tolerance vůči nim je druhem sebevraždy.

Odpovědí na úpadkové zjevy moderní civilisace není 
marxismus - komunistický či nekomunistický. Odpovědí je v 
duchu našich národních tradic uznání odvislosti stvořeného na 
Stvořiteli, podřízenosti člověka Bohu, a uvědomělá poslušnost 
vůči jeho normám vyjádřeným v historii lidstva křesťanstvím. 
Komenský a Masaryk viděli a ukázali tuto cestu; je třeba ji 
sledovat a po ní pokračovat. “V duchovním životě národa existují 
dvě základní stanoviska. Jedni věří, že lidé stvořili Boha a mohou 
jej zrušit. Druzí věří, že Bůh stvořil lidi a může je změnit. 
Smíření mezi těmito hledisky je vyloučeno.” (Str. 9.) Jako 
Komenský a Masaryk staví se autor na stanovisko druhé a vybízí 
exil, aby učinil totéž. Všechny články, navrhující konkrétní 
postup za tímto cílem, jsou variací na úvodní slovo, citující 
Komenského, který mluví s překvapující aktuálností: “Člověk 
totiž, nej vznešenější tvor Boží, vyslaný na svět za nejsvětějšími 
cíli, zapomněl lepší části svého já a nic nedělá méně než to, co je 
jeho posláním . . . Většina lidí myslí marné věci, marné věci 
konají, z marných věcí se radují, kojí se marnými nadějemi jako 
sny a řítí se bez přestání z jedné marnosti do druhé, dokud sami 
na svou marnost nezajdou . . . Přitom nás ze všech stran 
obkličuje bouře hrozného hněvu Božího a blíží se posléze požár, 
jímž vzplane svět i lidé pohroužení v opojení světskými věcmi, aby 
zahynuli na věky, nebudou-li do té doby zachráněni. Je tedy třeba 
probudit všechny, které jen probudit lze.” (Str. xi. a xii.) Ať 
mají autorovy konkrétní návrhy a komentáře časových článků 
jakékoliv slabiny, kniha nutí každého, aby volili mezi “těmito 
nesmiřitelnými hledisky”. V tom ohledu je plně v linii naší 
národní tradice. V tom je její vysoká hodnota.

Dr. V. Chalupa

Zpráva z předsednictva
Pravidelná schůze předsednictva se konala v úterý večer dne 7. 

prosince v úřadovně Rady. Omluveni: ses. Kovářová a br. 
Kopecký. Předsedal br. předseda Dr. Mikuláš Ferjenčík, 
zapisoval br. Eduard Dellín.

V poště bylo poděkování od zvoleného budoucího presidenta 
na gratulaci Rady: “Atlanta, Georgia, dne 23. listopadu, 1976 - 
Přijměte prosím můj dík za Vaše blahopřání. Poctili jste mě svou 
důvěrou. Vynasnažím se, abych Vás nikdy nezklamal a doufám, 
že mně nadále věnujete své přátelství a podporu v nastávajících 
letech těžkých úkolů. Jimmy Carter”.

Byla čtena zpráva za úřadovnu sestry Marie Langové, týkala se 
hlavně finančních záležitostí. Pokladník br. Mejzr předložil účty 
k schválení.

V korespondenci ses. Faltusové byly dopisy týkající se jednání 
americké vlády s Prahou o rozdělených rodinách.

Br. předseda analyzoval situaci a nutnost větší spolupráce mezi 
námi a Poláky, Ukrajinci a ostatními národy za železnou oponou. 
Rada sice se o to snaží po všechna léta, ale dnes se nám to jeví 
jako stále větší a větší nutnost. Předsednictvo vyslovilo souhlas a 
žádalo br. předsedu, aby se ujal iniciativy.

Br. František Kalkus, předseda oblastního výboru, referoval o 
velkém úspěchu Bicentennial a gratuloval br. James Krákorovi, 
tajemníku Bicentennial výboru za vzorné provedení. Pospolitost 
krajanských spolků vzbuzuje naději, že je možná plná spolupráce 
i při jiných příležitostech.

Ve své zprávě ses. Vrázová referuje krátce o svém zájezdu do 
Washingtonu v den 10. výročí úmrtí Dr. Masarykové. Prosí, aby 

byly plně využity v odbočkách letáčky o činnosti Rady v náboru 
nových členů a čtenářů.

Ve Washingtonu navštívila br. Dr. Jaroslava Němce, který 
věnuje velkou píli a péči korekturám “The Czechs and Slovaks in 
America”. Je to přes 7,000 bibliografických záznamů; korektura 
vyžaduje velkou přesnost a trpělivost. Dělá to společně s autorkou 
Esther Jeřábkovou, jejíž zdravotní stav se poněkud zlepšil, a jsou 
již na posledních stránkách, ale tiskárna nezačne tisknout až po 
novém roce, takže kniha nás nedojde až někdy v únoru. O 
bibliografii se jeví velký zájem, hlavně u odborníků. Někteří naši 
členové pochopili význam tohoto dílo a předplatili si knihu, 
kterou darují městské neb universitní knihovně. Tak učinil např. 
br. Stanislav Prostředník z Pittsburghu a jeho příkladu by měli 
další členové následovat.

Zapomenuté výročí zaslouží oživit
Snad proto, že byl letos volební rok, ale i z jiných důvodů, jsme 

si letos nepřipomněli výročí pro washingtonský spolkový život 
velmi významné: dvacet let činnosti Odbočky československé 
národní rady americké.

Na ustavující valné hromadě 15. prosince 1956 - po krátké 
agitaci v listopadu - se rázem přihlásilo přes 80 členů a brzo v r. 
1957 počet dosáhl 130. Řečníkem na ustavující schůzi byl 
poslanec Karel Vaník z Clevelandu.

V květnu 1957 se konala “Washingtonská konference” Čs. 
národní rady v hotelu Willard a studijní komise odbočky 
přednesla návrh na rozšíření kulturní činnosti Rady soustředěním 
vědeckých pracovníků čs. původu z celé Ameriky. Podnět byl 
sympaticky přijat a studijní komisi byly svěřeny přípravné práce. 
Již v únoru 1958 byl sjezdu ČSNRA v Chicagu předložen návrh 
stanov zamýšlené “Čs. společnosti pro vědy a umění”. Když 
sjezdový delegát br. Jaroslav Němec (a ostatní členové, přítomní v 
Chicagu) o jednání na sjezdu referovali, přijala studijní komi
se stanovisko sjezdu ČSNRA jako pobídku, aby zahájila činnost 
jako jádro S.V.U., která tím de facto vstoupila v život (v únoru 
1958). *Výstižně vyjádřil první předseda odbočky ČSNRA, že 
naše odbočka je “otcem i matkou SVU”.

Těžký nedostatek čs. spolkového domu ve Washingtonu 
překonávala odbočka tím, že se velmi sblížila s Dr. Davisem, 
pastorem Unitářského kostela “All Souls” na 16. a Harvard ulici. 
To zajistilo za velmi malé poplatky sál pro přednášky, velký sál 
pro velké výroční podniky a místnosti pro čs. školu.

Založení odbočky rozproudilo společenský život ve Washing
tonu. Pěvecký kroužek se brzo přeměnil v samostatné “Pěvecké 
sdružení Dvořák” a dokázal řadu zájezdů s písňovými programy. 
Společenské večery, někdy společně se Sokolem, měly velkou 
úroveň a již tehdy jsme je nazývali “plesy”, až se staly 
representačními “Majálesy”, z nichž poslední v letošním roce 
získal jako čestnou patronku “první dámu Ameriky” paní Betty 
Fordovou.

První desítiletí Odbočky bylo důstojně oslaveno banketem v 
důstojnickém klubu, řečníkem byl Dr. Frant. Schwarzenberg a s. 
Vlasta Vrázová. Již před tím se odbočka skvěle umístila při 
vydání dvou známek TGM v r. 1960. Ale za největší záslužný čin 
považuji její účast v oslavách 50. výročí Československé 
republiky, kdy ústředí ČSNRA svolalo do Washingtonu světový 
sjezd krajanů a kromě významné účasti v uměleckých pořadech 
naše odbočka uspořádala výstavu dokumentů a památek na 
zrození čs. samostatnosti a vydání knihy těchto dokumentů.

I když bylo omeškáno vhodně oslavit 20. výročí odbočky 
ČSNRA, nebude nikdy pozdě na připomínání čestné historie její 
činnosti a velmi si zaslouží, kdo se tomu věnuje.

Josef Kučera
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Oblastní výbor, Mich.
Schůze se konala dne 14. listopadu ve Flint, v sále 

Západočeské jednoty bratrské, řád Nová Čechie na Berryl Rd. 
Zahájení o 2 hod., přítomni: Vičko, Vlčková, Čech, Čechová, 
Dvořák, Lípa, Šrámek, Powolný, Peška. Hosté: Lípová, Pešková, 
Paquettová. Omluveni: Fort, Veytruba, Martínek.

Předseda Vičko zahajuje schůzi a sděluje, že poslal telegram 
iránskému vyslanectví, by Iran nevydával sovětského uprchlíka 
zpět do SSSR. Podobnou akci - dopis - hlásí J. Šrámek. Podle 
zprávy Sokola, Sokol Dearborn Heights souhlasí s tím, abychom 
měli skřínku pro došlé dopisy. Na dopisy ses. Samsinákové a 
Gajdošovi nedošly odpovědi, br. předseda Vičko znovu jim 
napíše.

Br. Vičko podrobně referuje o poměrech v odbočce ČSNRA v 
Detroitu a br. Šrámek o stavu pokladny. Br. Šrámek navrhuje 
napsat zvláštní dopis všem našim organizacím, aby zaplatily 
členské příspěvky na rok 1977. Br. Šrámek rovněž oznamuje, že 
objednal film od American Security Council o vojenském 
vyzbrojení Sovětů. Film by mohl být k disposici při různých 
podnicích Oblastního výboru nebo jeho složek. Poplatek za 
zapůjčení filmu na jeden večer bude asi $25.00.

Zápis ze schůze dne 29. srpna vyhotovený a přečtený br. Lípou 
schválen. Zapsán v knize Oblastního výboru.

Br. Čech dá natisknout dopisní papíry s hlavičkou Oblastního 
výboru, s adresou 23600 West Warren, Dearborn Heights, 
Mich. (Sokol Culture Center).

Prvý náš podnik “Májový věneček” se bude konat v místnosti 
ZČBJ ve Flint. Br. Powolný souhlasí s datem 7. května. Vstupné 
stanoveno na $1.50. Program není dosud přesně stanoven, 
manželé Čechovi učiní tak po Československém plese v Owosso v 
únoru. Členové se žádají o spolupráci. Bylo by dobře věnovat 
vhodné ceny pro výhry.

Ses. Georgiana Vlčková byla přijata za člena výboru. Příští 
schůze stanovena na 27. března 1977 v klubovně Sokola 
Dearborn Heights.

Karel Lípa, tajemník

Odbočka San Francisco
Odbočka pořádala filmový večer dne 20. listopadu v Sokole, 

847 North San Mateo Drive, San Mateo. Promítal se historický 
film, “Hvězda zvaná Pelyněk”, jehož děj se odehrává před 28. 
říjnem 1918. Film byl natočen režizérem Martinem Fričem r. 
1947, tedy krátce před komunistickým pučem. Ve filmu hrají 
přední čeští herci: Rudolf Deyl, Zdeněk Štěpánek, Vlasta 
Matelová, Jiřina Bohdalová, Radoslav Brzobohatý. Písně Karla 
Haška hraje čs. armádní hudba a symfonický orchestr. Děj se 
odehrává za první světové války. Českým vojákům se podařilo 
utéct z ruského zajetí. Vracejí se k svému pluku s velmi špatnou 
vojenskou morálkou. Naučili se švejkovat a nechce se jim dále 
bojovat v rakouské armádě. Vznikne vzpoura proti krutému 
četaři u jejich pluku. Když pak za trest mají být posláni na 
frontu, zorganizují vzpouru 7. střeleckého pluku v Rumburku v 
severních Čechách. Skupina vedena vojínem Nohou chtěla vést 
vzpouru vojensky, zatím co druhá skupina vedená desátníkem 
jednoročákem, nábožensky založenému, nechtěla prolévat více 
krve, nýbrž vrátit se k rodinám. Vojáci odhodili zbraně a chtěli 
vojáky 18. pluku, který byl postaven proti nim, přemluvit ke 
vzpouře. To se jim nepodařilo a vzpoura 7. pluku byla potlačena. 
Deset vojáků bylo zastřeleno dne 29. května 1918 a 560 jich bylo 
uvězněno v Terezíně.

Film je zvukový, celkem dobrý, 16 mm., trvá 2 hodiny. - Je to 
můj film, kdyby měl někdo zájem, rád půjčím.

Jiří Spánek

Výroční schůze odbočky ČSNRA 
“Dr. Milada Horáková” v Chicagu, III.

Výroočni schůze odbočky ČSNRA “Dr. Milada Horáková” v 
Chicagu, Ill., konala se ve čtvrtek 9. prosince 1976 v 8 hod. večer 
v síni ve III. poschodí budovy Mid-America Federal na 
Čermákově třídě v Ciceru, Ill.

Předseda br. Dr. Antonín Hřebík po uvítání přítomných 
vzpomněl dvou členů, kteří v uplynulém roce navždy opustili naše 
řady. Dne 23. února 1976 zemřel bývalý dlouholetý člen 
předsednictva ČSNRA a její dlouholetý pokladník, bývalý 
dlouholetý předseda Oblastního výboru ČSNRA v Chicagu a 
bývalý dlouholetý pokladník Odbočky “Dr. Milada Horáková” - 
br. Břetislav Vaněk, jehož památku bratr předseda uctil článkem 
“Br. Břetislav Vaněk zemřel ve věku 76 let”, uveřejněným 25. 
února 1976 v “Denním Hlasateli” v Chicagu a v únorovém čísle 
1976 Věstníku Čs. nár. rady americké. Dne 28. května 1976 
zemřel dlouholetý člen odbočky br. Vojta Cajthaml, se kterým se 
br. předseda při jeho pohřbu rozloučil ve svých projevech v 
Chrástkově kapli v Berwynu a v Krematoriu na Woodlawn 
hřbitově. Jejich památka byla uctěna povstáním všech 
přítomných a minutou ticha.

Poté bratr předseda promluvil o životě a práci Dr. Alice 
Masarykové, která před 10 roky - 29. listopadu 1966 - zemřela v 
Chicagu ve věku 87 let, a dále o životě a práci Dr. Bohuslava 
Horáka, manžela popravené Dr. Milady Horákové, který zemřel 
13. října 1976 ve Washingtonu, D.C. Sestra Anna Hřebíková 
přečetla z krásné knížky Dr. Alice Masarykové “Dětství a mládí” 
dvě zajímavé kapitoly - jednak o malém slavném hasiči Jeníkovi - 
Janu Masarykovi, který zaspal velký požár v Bystřičce na 
Slovensku, jednak o tom, jak prof. T. G. Masaryk přišel na 
ostrově Capri v Itálii k písni “Teče voda, teče . . .”.

Po schválení zápisu o výroční schůzi odbočky z 11. prosince 
1975, který přečetla tajemnice s. Ludmila Kosová, byly podány 
zprávy, a to finanční, kterou podala pokladní s. Anna Hřebíková 
o příjmech a vydáních odbočky v roce 1976, a zpráva o celoroční 
činnosti odbočky, kterou podal předseda br. Dr. Antonín 
Hřebík, který se zvláště zmínil o mimořádném úspěchu schůze 
14. října 1976, která se konala - za účasti přes 200 osob - 
společně se Sdružením “Věrni zůstaneme” a s Čs. Sokolstvem v 
zahraničí, při níž bratr Miroslav Mejzr předvedl svůj překrásný 
barevný film o cestě Evropou na slet do Curychu. Po zprávě 
revisora účtů br. Václava Ženíška o provedené revisi pokladní 
knihy a všech účetních dokladů, která shledal v úplném pořádku, 
byly zprávy schváleny a odstupujícímu výboru bylo uděleno 
absolutorium.

Po zahájení voleb br. Josef Němeček navrhl, aby na rok 1977 
byli zvoleni stejní činnovníci jako v roce 1976, což bylo přijato a 
na rok 1977 byli jednomyslně zvoleni bratři a sestry: předseda 
Dr. Antonín Hřebík, místopředsedkyně Anna Vlasáková, 
tajemnice Ludmila Kosová, pokladní Anna Hřebíková, revisor 
účtů Václav Ženíšek a delegáti do Oblastního výboru ČSNRA v 
Chicagu Dr. Antonín Hřebík, Ludmila Kosová, Anna Hřebíková 
a Václav Ženíšek a náhradnice Marie Sázavská.

Po volbách bylo provedeno slosování výherních lístků, která 
řídil br. Antonín Smunt. Za výherní lístky měla odbočka zisk 
$19. -

V závěru večera promluvili účastníci IV. sletu Čs. Sokolstva v 
zahraničí v červenci 1976 v Curychu ve Švýcarsku. Sestra Božena 
Riedlová s nadšením hovořila o tom, že sletu se zúčastnil velký 
počet mladých sester a bratří, dále o úspěšné a programově 
bohaté sletové Akademii a ocenila velký význam tohoto sletu. 
Bratr Václav Ženíšek zhodnotil slet jako cvičitel a náčelník a 
zdůraznil, že slet byl po všech stránkách zdařilý a úspěšný, 
zvláště též po stránce technické. Předseda br. Dr. Antonín 
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Hřebík promluvil o návštěvě sletových účastníků v Oetzu v 
Tyrolích, kde zakladatel Sokolstva Dr. Miroslav Tyrš prožil 
poslední dny svého života a kde tragicky zahynul.

Po ukončení schůze bylo podáváno vánoční pohoštění, které se 
svými spolupracovnicemi ochotně připravila místopředsedkyně s. 
Anna Vlasáková a při němž účastníci setrvali dlouho do večera v 
družném rozhovoru. Bratr předseda přál pak všem účastníkům 
krásné a pokojné Vánoce a hodně zdaru a úspěchů do Nového 
roku 1977. L.K.

Z činnosti ČŽNR
Během posledních dvou měsíců měly členky Čs. ženské národní 

rady v exilu na pilno. Dne 6. listopadu 1976 uspořádaly taneční a 
společenský večírek, na kterém vystoupila známá taneční skupina 
Beseda, a který byl svým elegantním rázem skutečnou 
společenskou událostí v našich kruzích.

Činnost ČŽNR v roce 1976 vyvrcholila pak úspěšným bazarem, 
který se pořádal 5. prosince v místnostech Olympic a Camelia na 
Čermákově třídě v Ciceru. Tento oblíbený, tradiční bazar je 
pojítkem několika generací, od našich drahých babiček až po tu 
nejmladší drobotinu. Bazar, na jehož přípravách členky pracují 
několik měsíců, je dostaveníčkem naší krajanské i exilové 
veřejnosti a pro členky ČŽNR je vždy hřejivým pocitem a radostí 
přivítat staré, známé tváře, jakož i nové příznivce a hosty.

Velká rozmanitost dárkových předmětů, výtvarného umění, 
hodnotných knih, ručně vyrobených dárků a ozdob, jakož i 
bohatý výběr domácích dortů, cukroví, košíčků s čajovým 
pečivem a zdobených perníčků přilákaly spoustu zájemců a 
kupujících, a ve vyhlášené kuchyni ČŽNR, kde byly podávány 
teplé obědy, obložené chlebíčky, drštková polévka a párky, káva 
a pečivo, bylo do posledního vyprodáno.

Krásný vánoční program, v němž účinkovalo padesát dětí, opět 
potvrdil, že tradice naší drahé vlasti pokračují i v nové zemi. 
Když zazněly u stromečku české koledy zpívané nevyumělkova- 
nými dětskými hlásky, objevila se v mnohém oku slza radosti nad 
tím, že zde - za velkou louží, - děcka jsou vedena k tomu, aby 
nezapomněla na zvyky a řeč rodné země svých rodičů. Vánoční 
besídka vyvrcholila s napětím očekávaným příchodem mikuláše, 
anděla a čerta a po krátkém proslovu, který měl mikuláš k dětem 
i rodičům, následovalo rozdávání dárků.

Není tajemstvím, že vánoční bazar je největším zdrojem příjmu 
ČŽNR. Předsedkyně, sestra Milada Feijenčíková poděkovala 
všem přítomným za jejich návštěvu a podporu v další práci 
Československé národní rady v exilu na poli sociálním.

Věra Rokničová, tisková ref.

PLES
Chicagské oblasti ČSNRA

v sobotu večer dne 22. ledna 1977

v sokolovně Tábor, Clarence a 16 ul.

Berwyn, III.
t^X^X^X^X^-X^X^X^X^X^X^H^Xx^X^X^X^X^X^X^X^»

Dr. Antonín Hřebík:
PO SLETU V CURYCHU

Výbor Čs. Sokolstva v zahraničí, které sdružuje 32 sokolských 
jednot ve svobodném světě, t.j. v Západní Evropě, ve 
Skandinávii, v Anglii, v Kanadě, v Argentině, v Austrálii a v Jižní 
Africe, konal své podzimní zasedání - první po sletu v Curychu - 
v sobotu 13. listopadu 1976 odpoledne a v neděli 14. listopadu 
1976 dopoledne v New Yorku.

Po zahájení schůze a uvítání přítomných bratr starosta Dr., 
Antonín Hřebík odevzdal jednatelce sestře Jarmile Uhlířové, 
která letos dovršila 25 let jednatelství Čs. Sokola v zahraničí, 
diplom čestného uznání, který jí výbor Čs. Sokolstva v zahraničí 
udělil za její celoživotní význačnou sokolskou práci. - Poté 
blahopřál náčelníku br. Janu Waldaufovi k vysokému vyzname
nání, které kanadská provincie Ontario každoročně uděluje 
občanům, kteří význačně přispěli k rozvoji tělesné výchovy a 
sportu v provincii Ontario a které letos bylo uděleno náčelníku 
Čs. Sokolstva v zahraničí br. Janu Waldaufovi při slavnostním 
banketu, který se konal 5. května 1976 v hotelu Sheraton v 
Torontu za účasti mnoha význačných osobností.

Nemocnému členu předsednictva br. Otovi Horovi v Ottavě v 
Kanadě byl poslán ze schůze srdečný pozdrav s přáním brzkého 
uzdravení, podepsaný všemi účastníky.

Bratr starosta pak vzpomněl bratří a sestry, zemřelých v 
uplynulém období. Byli to bratří: Známý sokolský pracovník, 
redaktor a spisovatel a bývalý dlouholetý člen vzdělávacího 
předsednictva ČOS Věnceslav Havlíček, který zemřel 30. března 
1976 v Praze; bývalý náčelník Sokolské župy Šumavské Vojta 
Cajthaml, který zemřel 28. května 1976 v Chicagu a při jehož 
pohřbu starosta br. Dr. Antonín Hřebík ve svém rozlučném 
projevu ocenil jeho dlouholetou sokolskou práci; dále významný 
sokolský a odbojový pracovník a bývalý dlouholetý jednatel ČOS 
a jednatel několika všesokolských sletů v Praze Evžen Koppl, 
který zemřel 10. září 1976 ve Washingtonu, D.C., a se kterým se 
při pohřbu rozloučila a jeho celoživotní význačnou sokolskou 
práci ocenila ses. Marie Provazníková. Na podzim 1976 zemřela 
v Kolíně v Československu bývalá náčelnice Sokolské župy 
Tyršovy sestra Sláva Stibitzová. Jejich památka byla uctěna 
povstáním všech přítomných a minutou ticha.

Po schválení zápisů o schůzích výboru 3. a 4. dubna 1976 v 
New Yorku a 5. července 1976 v Curychu ve Švýcarsku byly 
podány zprávy činnovníků o činnosti za uplynulé období, zvláště 
o IV. sletu a III. sjezdu Čs. Sokolstva v zahraničí v červenci 1976 
v Curychu ve Švýcarsku, které podali sestry a bratři: jednatelka 
Jarmila Uhlířová, místostarostka Marie Provazníková (o 
vydavatelské činnosti Ústředí Čs. Sokolstva v zahraničí), 
pokladník Jaroslav Hanuš, matrikář Karel Pavel, náčelník a 
náčelnice Jan a Vlasta Waldaufovi a starosta Dr. Antonín 
Hřebík. Všechny zprávy svědčily o velké a úspěšné činnosti Čs. 
Sokolstva v zahraničí. - Ze sokolských jednot ve Švýcarsku byla 
14. listopadu ustavena Sokolská župa Švýcarská, takže v Evropě 
jsou nyní 3 sokolské župy Čs. Sokolstva v zahraničí - Vídeňská, 
Západoevropská a Švýcarská. - Bratru Hertlovi na Floridě bylo 
poděkováno za vytištění a věnování 6000 sletových pohlednic s 
námětem Svolinského na barevném papíře.

Ježto náčelník a náčelnice bratr a sestra Jan a Vlasta 
Waldaufovi ze svých funkcí odcházejí, srdečně poděkovali za 
spolupráci všem členům výboru Ústředí, všem náčelníkům, 
náčelnicím, cvičitelům a cvičitelkám i všemu cvičícímu členstvu. 
Starosta br. Dr. Antonín Hřebík srdečně poděkoval bratru a 
sestře Waldaufovým za jejich dlouholetou, význačnou a 
mimořádně úspěšnou práci, kterou pro Čs. Sokolstvo v zahraničí 
konali.

(Dokončení příště)
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Nejstarší bratrská a sesterská podpůrná jednota 
v Americe jest připravená poskytnout! Vám 
nejvýhodnější druhy životních pojistek plně 

zabezpečujících Vaši ochranu.
Rovněž nabízíme pojistky poskytující pravidelný 

starobní důchod jakož i pojistky hypoteční.

Další informace ochotně podají:

CZECHOSLOVAK SOCIETY OF AMERICA
“Pioneer of Fraternal Life Insurance” 

CSA PLAZA
Telefony (312) 795-5800 - (312) 242-2224

2701 SOUTH HARLEM AVENUE BERWYN, IL 60402
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